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 الملخص:
 تأليف أنّه على ،(هشام لابن الإعراب قواعد شرح) بعنوان والمنشور وعالمطب الكتاب أنّ هو مهمّ، اكتشاف على الضوء البحث هذا يسلّط

 ثمّ اللبنانيّة، الجامعة في الماجستير درجة لنيل مروة إسماعيل إسماعيل حقّقه بعدما ،(ـه950ت) زادَهْ شيخ الْقُوْجَوِيّ مصطفى محمّد

 لِإزالَةِ وَالنِّقابِ الْقِناعِ كاشِف) كتاب -بساطة وبكلّ -قةالحقي في هو م،1995 عام مرّة لأوّل دمشق في الفكر دار ونشرته طبعته

 لنيل م؛1981 عام الله عبد محمّد إبراهيم محمّد حقّقه الذي ،(ـه964ت) الكريم عبد بن لمحمّد ،(الِإعراب قَواعِدِ وُجُوْهِ عن الشُّبَهِ

 البحث هذا في عرضه ما خلال من ذلك يؤكّد بما الباحث جاء وقد مصر، في الأزهر جامعة في العربيّة اللغة كليّة في الماجستير درجة

 .شكّ أدنى تحتمل لا قاطعة، أدلّة من

 كلمات مفتاحية:
 .دليل شرح، كتاب، تأليف، اكتشاف، قواعد،

Alqojawi's Sharh Qawa’id Al-i’rab: 

Verification and Attribution 
Abstract 

This research sheds light on an important finding which is that the published book entitled ‘Sharh 
Qawa’id Al-i’rab li Ibn Hisham’ (Explaining Rules of Declension by Ibn Hisham), written by Mohammed 
Mustafa Alqojawi Sheikh Zadeh (d. 950 AH), verified by Ismail Ismail Marwa as part of fulfilling the 
requirements for his Master's degree at the Lebanese University, and was printed and published by Dar 
Al-Fikr in Damascus in 1995 A.D, is in all actuality the book (Kashif Al-Qinaa wa An-Niqab Li Izalat Ash-
shabah ‘an Wojoh Qawai’d Al-Irab’ written by Mohammed Bin Abdel Al-Kareem (d. 964AH), which was 
verified by Mohammed Ibrahim Mohammed Abdullah in 1981 A.D. as  part of fulfilling the requirements 
for his Master’s degree at Al-Azhar University  in Egypt. The researcher confirms this finding through the 
conclusive evidence that he has presented. 

Keywords: 

Rules, Finding, Authorship, Book, Explanation, Evidence. 
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